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موزه ســینمای ایران در ادامه انتشار سلسله 
برنامه های تاریخ شــفاهی خود به مناسبت 
زادروز »داریوش فرهنگ« بازیگر پیشکسوت 
ســینما ، تئاتــر و تلویزیــون بخش هایی از 
گفتگوی این هنرمند را منتشــر کرده است 

که در زیر می خوانید.
به گزارش ایلنا به نقل از روابط عمومی موزه 
ســینما، داریوش فرهنگ درباره »سلطان و 
شــبان« گفت: گاهی وقتی می گوییم شاید 
همه چیز از یک جرقه آغاز شد تصور می شود 
شاید اغراق باشد اما درباره »سلطان و شبان« 
واقعا همه چیز از یک جرقه بود. یادم می آید 
در حــوزه تئاتر از نظر کاری و مالی آشــفته 

بازاری بوجودآمده بود و یک بن بست مطلق 
جلوی روی ما بود به همین دلیل به فکرمان 
رسید که در تلویزیون فعالیت داشته باشیم 
و بهترین روش برای ما این بود که به شــعار 
گروه تئاتر پیاده برگردیم و به شعار آن توجه 
داشته باشیم که باید کار تازه ای انجام بدهیم 
و کاری باشد که هیچ فردی آنرا تا بحال انجام 

نداده باشد.
وی با اشــاره بــه همکاری خــود با مهدی 
هاشــمی، ادامه داد: یادم می آید فاصله خانه 
من و مهدی هاشــمی کم بــود و دائم باهم 
صحبت می کردیم که به چه داستانی برسیم. 
چیزی که بین ما جالب است اینکه ما هنوز 

هم برای صحبــت کردن وقت کم می آوریم. 
یادم می آید ســاعت یک ربــع به پنج صبح 
بود که مهدی هاشمی گفت یافتم یافتم )به 
روش نیوتن( و صدایــش آنقدر بلند بود که 
من آن را شــنیدم. یک کتابی بنام عالم آرای 
عباسی دســتش بود که در یک صفحه آن 
داســتانی مربوط به یک پادشاهی بود که او 
را  با یک شــبان جابجا کرده بودند. چیزی 
در حدود  پنج خط بــود و همین پنج خط 
داســتان »سلطان و شبان« شــد که من و 
مهدی هاشــمی تصمیم گرفتیــم با هم به 
شمال برویم . یک خانه کوچک اجاره کردیم 
که دو اتاق داشــت و نیت کردیم تا ننوشتیم 
به تهرام برنگردیم و در طول ۱۴ روز سریال 

را در ۱۲قسمت مشترکا نوشتیم.
فرهنــگ بیان اینکه با روحیــات و خلقیات 
یکدیگر خیلی آشــنا بودیم ، بیان داشــت: 
خانــه ای که در آن اقامت داشــتیم دو اتاق 
داشــت مهدی در یک اتاق بــا تعداد زیادی 
کاغذ و قلم و من هم در اتاق دیگری با کاغذ 
و قلــم بودم . به عنوان مثال، مهدی قرار بود 
قسمت سوم را بنویسد در پایان قسمت سوم 
نوشته بود سلطان بانو تو بانوی ما هستی یا 

بانوی وزیراعظم و من بی آنکه خوانده باشم 
ادامه آن را می نوشــتم. آنقدر همه چیز بهم 
نزدیــک بود که انگار همــه متن را یک نفر 

نوشته است.
وی دربــاره همکاری خود بــا بهرام بیضایی 
نیز گفــت: بهرام بیضایی شــیوه خاصی در 
فیلمسازی و بازی گرفتن از یک بازیگر داشت. 
در سینما زمانی که یک شخصت واقعی داریم 
به عنوان مثال، من یک روشــنفکری هستم 
که گوینده فیلم های مســتند هستم و وارد 
داســتان می شــوم زمانی که رئالیستیک با 
ایــن مرد برخــورد می کنیم دیگــر تبعات 
نمایش های غیرواقعی در این شــخصیت جا 
نمی افتد. درمجموع بیضایی به یک مراسم و 
یک آئین خاصی در بازیگری می اندیشید که 
در فیلم های تارا، باشو، مسافران هم بود و از 
نظر من این نکات سمبلیک مربوط به تئاتر 

است.
وی در پاسخ به سوال فریدون جیرانی مبنی 
بر اینکه چگونه با وجود تسلط به کارگردانی 
توانســتید در جلوی کارگــردان دیگر نقش 
آفرینی کنید؟ گفت: خیلی کار سختی است 
در فیلمــی به عنوان بازیگر حضور پیدا کنی 

درحالیکــه خودت هم دانــش کارگردانی را 
داری. مخصوصا اینکه قرار باشــد برای یک 
نفــر دیگر بازی کنی زیرا تا ســلیقه ها باهم 
هماهنگ شــود کمی طول می کشــد آنچه 
مسلم اســت بازگر نمی تواند سلیقه شخصی 
خودش را در فیلمی حتی اگر کارگردان هم 
باشد اعمال کند و باید تابع محور اصلی فیلم 

باشد.
وی ادامــه داد: برای مــن در جاهایی کمی 
ســخت بود زیرا در جاهایی به سلیقه خودم 
اعمال می کــردم. یادم می آیــد در یکی از 
اختلاف نظرها در یک صحنه بهرام بیضایی 
یک جمله خوبی به من گفت که از آن تاریخ 
به بعد من ســعی کردم آن را رعایت کنم. او 
به من گفت »هر وقت خواستی فیلم خودت 
را بســازی سلیقه های خود را آنجا پیاده کن 
اینجــا یک فیلم دیگر اســت و باید در یک 
زمینه خاصــی حرکت کنی«. بهرام بیضایی 
یک ویژگی خوبی دارد اینکه او ســوال های 
نــه زمان حال بلکه آینده را هم می داند و در 
حرفه خود یعنی سینما و تئاتر یک فیلسوف 
است و به همین دلیل من در فیلم او خیلی 

مبهم بازی نکردم.

بازخوانی سخنان داریوش فرهنگ از سوی موزه سینما 

بهرام بیضایی در حرفه خود یک فیلسوف است

هفدهمین نشســت کمیته بین الدولی پاسداری از میراث  
فرهنگی ناملموس یونســکو از دیروز آغاز به کار می کند 
و قرار اســت شــش میراث ناملموس ایران کــه پرونده 
آن ها مشــترک با کشــورهای دیگر تهیه شــده است، به 
بررسی و رأی گذاشته شــود. گزارش ایسنا، علی دارابی، 
معاون میراث فرهنگی کشــور درباره این پرونده ها توضیح 
داد: هفدهمین نشســت کمیته بین الدولی پاســداری از 
میراث فرهنگی ناملموس در شــهر رباط مراکش ۶ تا ۱۲ 
آذرماه ۱۴۰۱ برگزار می شود و در این نشست، شش پرونده 
»هنر سوزن دوزی ترکمن«، »هنرساختن و نواختن عود«، 
»پرورش کرم ابریشم و تولید سنتی ابریشم برای بافندگی«، 
»یلدا/ چله«، »جشن مهرگان« و »مهارت سنتی ساختن 
و نواختن رباب« از کشورمان برای ثبت در فهرست میراث 
جهانی یونسکو مورد ارزیابی قرار می گیرد. او افزود: با توجه 
به محدودیت های ایجاد شده از سوی یونسکو برای ارسال 
پرونده ها، هر کشــور عضو، هر دو ســال یک بار فقط یک 
سهمیه ملی برای ثبت جهانی دارد که سهمیه کشورمان 
در ســال گذشته به پرونده »هنر خوشنویسی« اختصاص 
داده شد. با توجه به این که امسال سهمیه نداشتیم، تهیه و 
تدوین شش پرونده به شکل مشترک با تعدادی از کشورها 
به منظور اســتفاده از ســهمیه آن ها، در دســتور کار قرار 
گرفت. ارزیابی های اولیه حاکی از آن است که حداقل سه 
پرونده از شرایط مطلوب تری برخوردارند. دارابی یادآور شد: 
تاکنون ۱۷ عنصر میراث  فرهنگی ناملموس از کشــورمان 
در فهرســت میراث جهانی یونسکو ثبت شده است. ایران 

پیش تر پرونده های »مهارت ســاختن و نواختن عود«، به 
صورت مشــترک با کشور ســوریه و »جشن مهرگان« به 
شکل مشترک با تاجیکستان را به یونسکو فرستاده بود که 
به دلیل نیاز به اصلاح ریفر شــد. )به معنای امکان بررسی 

پرونده در چرخه  یا اجلاس های بعدی(

برخی کارشناســان مطلع از دلایل پذیرفته نشدن پرونده 
»عود« گفته بودند: تهیه این پرونده با مشــارکت سوریه و 
بدون در نظر گرفتن دیگر کشورهای عربی که عود در آن ها 

رواج دارد، اقدامی خطا بود. 
این پرونده توســط کسانی تهیه شد که پرونده کمانچه را 

تهیه کرده بودند. این که پرونده کمانچه از نظر کارشناسی، 
پرونده موفقی بود و در فهرســت یونســکو ثبت شد و به 
همین دلیل هم انتظار می رفت که عود نیز در فهرســت 
ناملموس یونســکو جهانی شود. از سوی دیگر، گفته شده 
بود پرونده عود را با عجله از روی پرونده کمانچه رونویسی 
کرده اند. این پرونده پس از اصلاح از ســوی ســوریه و با 

مشارکت ایران بار دیگر تحویل یونسکو شد. 
ظر کارشناســان یونســکو درباره پرونده »مهرگان« که از 
ســوی ایران ارایه شــده بود نیز بر این بود که این جشن 
در کشور تاجیکستان، زنده تر و گسترده تر از ایران است، از 
همین رو پرونده مهرگان از سوی تاجیکستان با مشارکت 
ایران اصلاح و دوباره ارائه شــد. ایــران همچنین پرونده 
»یلدا« را قبلًا به یونســکو فرســتاده بود که دلیل محدود 
شدن آن به جغرافیا و گستره فرهنگ ملی ایران، پذیرفته 
نشد و در نهایت، این پرونده با عنوان »یلدا یا چله« از سوی 
افغانســتان با همکاری ایران ارائه شده است.  پرونده چند 
ملیتی »پرورش کرم ابریشــم و تولید سنتی ابریشم برای 
بافندگی« نیز با مشــارکت هفت کشور ایران، افغانستان، 
آذربایجان، ترکیه، تاجیکســتان، ترکمنستان و ازبکستان 
به یونسکو فرســتاده شده است که گفته شده این پرونده 
شانس بالاتری برای ثبت در یونسکو دارد. ایران همچنین 
در پرونــده »هنر ســوزن دوزی ترکمن« با ترکمنســتان 
همکاری داشــته است و پرونده »مهارت سنتی ساختن و 
نواختن رباب« را با همکاری تاجیکســتان و ازبکستان به 

یونسکو فرستاده است.

احمد بهرامی بهترین کارگردان جشنواره تالین شد۶ میراث ناملموس ایران منتظر رأی یونسکو
جشنواره  کارگردانی  بهترین  جایزه 
فیلم تالین در کشــور اســتونی به 
فیلم »شهر خاموش« ساخته احمد 

بهرامی رسید.
به گزارش ایسنا، جشنواره بین المللی 
فیلم شب های سیاه تالین در حالی 
به کار خود پایان داد که فیلم »شهر 
نمایش  نخســتین  در  خامــوش« 
جهانــی خــود در بخش مســابقه  
اصلی این رویداد ســینمایی، موفق 
به دریافت جایزه بهترین کارگردانی 

برای احمد بهرامی شد و این کارگردان جایزه اش را به مردم ایران تقدیم کرد.
امســال هایده صفی یاری تدوینگر باسابقه ســینمای ایران در کنار »الدیکو 
انیادی« فیلمســاز مجارستانی نامزد اسکار )رئیس هیات داوران(، »آدام بالاژ« 
آهنگساز اهل کشور مجارستان، »آندرس کلینرت« کارگردان آلمانی و »بیجایا 

جنا« بازیگر هندی، فیلم های بخش مسابقه اصلی تالین را داوری کردند.
هیات داوران در بیانیه ای درباره فیلم »شــهر خاموش« نوشــتند: »کارگردان 
با اســتفاده از مکانی غمگین و ویران شــده، درام کهن و جهانی شبیه به یک 
تراژدی شکسپیر را به تصویر کشیده است. علاوه بر این، نقش آفرینی بازیگران 
نیز جذاب است و هیچ گاه نمی توان فضای استعاری را با تصویرسازی شاعرانه 

در این فیلم فراموش کرد. این فیلم جشن سینما و هنر است«.
در فیلــم »شــهر خاموش« بــه نویســندگی و کارگردانی احمــد بهرامی و 
تهیه کنندگــی رضا محقق، بازیگرانی چون بــاران کوثری، بابک کریمی، علی 
باقری، بهزاد دورانی، محسن مهری دروی، کریم و حبیب شراهی نقش آفرینی 
کرده اند و مســعود امینی تیرانی نیز به عنوان فیلمبردار و مصطفی وزیری نیز 

تدوین این فیلم سینمایی را بر عهده دارد.
در خلاصه داستان این فیلم در سایت رسمی جشنواره تالین آمده است: بمانی 
به جرم قتل شــوهرش ده سال را در زندان سپری کرده است و فرزندش را به 
خانواده شــوهرش دادند. او که به طور موقت آزاد می شود، بلافاصله به دنبال 
پسرش می گردد. بمانی به کارگاه اسقاط ماشین می رود که ابی، برادر شوهرش 
در آنجا کار می کند اما ادعا می کند که از سرنوشــت پسرش چیزی نمی داند. 
با این حال او متوجه می شــود که ابِی کودک را به خانواده ای ثروتمند فروخته 
است. بمانی سعی می کند اطلاعات بیشتری از کارگران بگیرد اما آنها در ازای 
دریافت اطلاعات، درخواست ناشایستی دارند. او به عنوان یک مادر ناامید، آماده 

است تا به سیم آخر بزند اما نه آنطور که همه انتظار دارند.
طبق اعلام پیشین امسال فیلم »جنگ جهانی سوم« از هومن سیدی و »خرس 
نیست« ساخته جعفر پناهی در بخش بهترین های جشنواره، فیلم »سونسوز« 
به کارگردانی رضا جمالی در بخش تازه راه اندازی شده منتخب منتقدان، فیلم 
کوتاه »آبان« ســاخته عباس طاهری و مهدیه طوســی در بخش آثار کوتاه و 
مستند »چطور جرات کردی چنین آرزوی مسخره ای کنی« به کارگردانی مانیا 
اکبری و محصول مشترک ایران و بریتانیا هم در بخش غیر رقابتی به نمایش 
گذاشــته شدند. جشنواره بین المللی فیلم تالین از تاریخ ۱۱ تا ۲۷ نوامبر )۲۰ 

آبان تا ۶ آذر( در کشور استونی برگزار شد.

مازیار لرستانی: 
می خواهم با آبرو زندگی کنم

مازیــار لرســتانی پــس از 
قبل  چنــدی  که  تصمیمی 
نه چندان  گرفته، روزهــای 
و  می گذرانــد  را  خوبــی 
با حواشی دست و  همچنان 
پنجه نرم می کند. این بازیگر 
حالا از دردسرهایی که مدام 
برایش پیــش می آورند گله 

دارد و طی تماســی از ما می خواهد خبرهای نادرســتی که درباره  ازدواجش 
مطرح شده را تکذیب کنیم.

مازیار لرســتانی در گفت و گو با ایســنا، با گله از وضعیت پیش آمده پس از  
انتشار خبرهای دردسرساز، با علامت ســوالی بزرگ می گوید: نمی دانم اینها 
شوخی شــان گرفته اســت!؟ آن موقع که زن بودم حاشیه نداشتم و حالا هم 

می خواهم با آبرو زندگی کنم، واقعا برای من دردسر درست می کنند.
وی با ابراز گله از وضعیت موجود گفت: به دلیل انتشار اخبار حاشیه ای پس از 
تصمیمی که گرفتم، به من شناسنامه نمی دهند. من به واسطه  همین دردسرها 
هیچ کاری نمی توانم انجام دهم. لرستانی در پاسخ به این پرسش که آیا در این 
مدت  با پیشــنهاد کاری برای ایفای نقش در فیلم ها و ســریال ها مواجه بوده 
اســت؟ تصریح کرد: تا شناسنامه نگیرم نمی توانم کاری کنم که فعلا به دلیل 

مشکلات حاشیه ای که برایم پیش آمده این اتفاق ممکن نیست.
او به حاشیه های اخیر و اخبار نادرست درباره  ازدواجش اشاره و تاکید می کند 

که هرگونه خبری درباره  ازدواجش را قویا تکذیب می کند.

مسابقه نقاشی »سرزمین افسانه ها« تا ۱۲ آذر تمدید شد
زمان ارسال اثر به مســابقه نقاشی »سرزمین افسانه ها« تا روز ۱۲ آذر ۱۴۰۱ 
تمدید شــد. به گزارش اداره کل روابط عمومــی و امور بین الملل کانون، این 
مســابقه به نمایش آثار کودکان و نوجوانان ایرانی درباره زیبایی ها و فرهنگ 
و آداب و رســوم کشور چین اختصاص دارد و حاصل همکاری مشترک کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان و ســفارت جمهوری خلق چین در تهران 
است. در این رویداد کودکان و نوجوانان در دو رده سنی ۷ تا ۱۱ سال)کودک( 

و ۱۲ تا ۱۶ سال )نوجوان( شرکت می کنند.
پیش از این، سفارت چین در تهران با همکاری کانون و با برگزاری نمایشگاهی 
از آثار نقاشــی در ســال ۱۴۰۰ با موضــوع »پرواز رویاها« بــه بهانه المپیک 
زمستانی در شهر پکن، تجربه موفقی را پشت سر گذاشت و اکنون نیز با هدف 
فراهم آوردن زمینه ای برای شناســایی و شکوفایی خلاقیت هنری کودکان و 
نوجوانان و تحکیم روابط، ارتقاء دوســتی و همدلی بین ایران و چین جشنواره 

ملی نقاشی کودکان و نوجوانان را برگزار می کند.
محورهای موضوعی مسابقه نقاشی »سرزمین افسانه ها«، »خانه ها و خیابان های 
چین«، »طبیعت و زیبایی های چین«، »آثار باستانی و جاذبه های گردشگری 
چین«، »مردم چین«، »افسانه های چینی«، »آداب و رسوم و فرهنگ چین«، 
»کودکان چین«، »هنر و ادبیات چین« و »اشــتراک های فرهنگی و تاریخی 

ایران و چین« اعلام شده است.
بر این اســاس کودکان و نوجوانان باید اصل اثر انفرادی و نقاشــی شــده در 
ســال ۱۴۰۱ خود را در اندازه نهایت ۷۰×۵۰ ســانتی متر بــا تکنیک آزاد و 
پرهیز از اســتفاده از تکنیک کلاژ برجســته تا روز ۵ آذر  ۱۴۰۱ )۲۶ نوامبر 
۲۰۲۲( به نشــانی تهران، خیابان دکتر فاطمی، خیابــان حجاب، کنار هتل 
ورزش،مدیریــت آفرینش هــای ادبی و هنری کانون ارســال کنند. شــماره 
تلفــن ۹ و ۰۲۱۸۸۹۷۱۲۸۸ داخلی ۱۱۹ در ســاعت های کاری پاســخ گوی 
ســوال های علاقه مندان به شــرکت در ایــن رویداد هنری اســت. فراخوان 
و فرم شــرکت در این مســابقه نیز در زیر خبر منتشرشــده در ســایت های 
 کانون پــرورش فکری کــودکان و نوجوانان به نشــانی https://kpf.ir/ و 
https://www.kanoonnews.ir/  بارگذاری شــده اســت. پیشتر تاریخ 
نهایی ارسال اثر به این مسابقه ۵ آذر اعلام شده بود که تا ۱۲ آذر تمدید شد.

نمایش نادیده های گنجینه فلزات از ۵۰۰ سال قبل 
در کاخ گلستان

آفریــن امامی مدیر مجموعه میراث جهانی کاخ گلســتان گفت: نمایشــگاه 
منتخبی از مجموعه فلزات محفوظ در گنجینه کاخ گلستان در روز دوشنبه ۷ 

آذر در چادرخانه این مجموعه جهانی افتتاح می شود. 
او با تشــریح این نمایشــگاه گفت: ۷۱ اثر از شاخص ترین آثار مجموعه فلزات 
قدیمی شــامل شمشیر، خنجر، مجســمه حیوانات، لوازم تحریر، بشقاب های 
دیوارکوب و … در نمایشگاه منتخبی از مجموعه فلزات محفوظ در گنجینه 
کاخ گلســتان به نمایش گذاشته می شود.  امامی با اشــاره به اینکه این آثار 
مربوط به دوره های صفوی، قاجار و پهلوی است، ادامه داد: نمایشگاه منتخبی 
از مجموعه فلزات محفوظ در گنجینه کاخ گلســتان تا پایان سال ۱۴۰۱ در 
این مجموعه جهانی پابرجاســت.  مدیر مجموعه میراث جهانی کاخ گلستان 
خاطرنشــان کرد: ورودی روز افتتاحیه نمایشــگاه منتخبی از مجموعه فلزات 
محفوظ در گنجینه کاخ گلســتان مصادف با هفت آذر برای بازدیدکنندگان 

رایگان است.

اخبارکوتاه

»کاســیاس فردوســی پور« عنوان نمایشی 
است نوشته و کار حســن معجونی که قرار 
بود ۱۰ سال پیش یک تک  اجرا داشته باشد 

اما این نمایش هرگز اجرا نشد.
بــه گزارش ایســنا، در تئاتر ما آثار بســیار 
معــدودی دربــاره فوتبال یا بــا بهره گیری 
از روش هــای این مســابقه ورزشــی اجرا 
شــده اند. با این حال حسن معجونی، بازیگر 
و کارگردان تئاتر که هر از گاهی هم دســت 
به قلم می شود و نمایشــنامه ای می نویسد، 
یکی از هنرمندانی اســت که تصمیم داشت 
در قالب یک اثر نمایشی به فوتبال و اتفاقات 
آن توجه نشــان دهد ولــی نمایش او اجازه 
اجرا پیــدا نکرد و حالا که ۱۰ ســال از آن 
ماجــرا می گذرد، همزمان بــا برگزاری جام 

جهانی، فرصت را مناســب دیدیم تا به این 
ماجرا بپردازیم.

کســانی  کــه در ســال های قبل تــر پیگیر 
رویدادهــای تئاتری بوده اند، به یاد دارند که 
گروه تئاتر لیو به سرپرستی حسن معجونی، 
حدود ۱۰ سال پیش فستیوالی پژوهشی را با 
نام منولیو برگزار می کرذند. فستیوالی برای 
نگارش و اجرای نمایشنامه های مونولوگ که 
در پایان هر جلسه نیز یک نشست پژوهشی 
برگزار می شد. این برنامه با بودجه این گروه 
نمایشی و بدون بهره گیری از بودجه دولتی 
در تــالار انتظامــی خانه هنرمنــدان ایران 

نمایشنامه نویسان  از  برگزار می شد. تعدادی 
بــه انگیزه برگــزاری این برنامه دســت به 
قلم شــدند و برای اولین بار نمایشــنامه ای 

مونولوگ نوشتند.
از جملــه نویســندگانی که در ایــن برنامه 
شــرکت کردند، محمد رضایــی راد، محمد 
یعقوبی، محمد چرم شــیر، حسن معجونی، 

مهسا محبعلی، مهدی کوشکی و ... بودند.
حسن معجونی، سرپرســت گروه تئاتر لیو،  
قرار بود ۱۰ ســال پیش نمایش »کاسیاس 
فردوسی پور« را به عنوان یکی از آثار همین 
پروژه اجرا کند اما ایــن نمایش مجوز اجرا 

نگرفــت و هنوز هم بعــد از این همه مدت 
معلوم نشده اســت که چرا شورای نظارت و 

ارزشیابی وقت، به این کار اجازه اجرا نداد.
قرار بود نمایش »کاســیاس فردوسی پور« با 
بازی حبیب رضایی روز هفتم مرداد ســال 
۱۳۹۱ یک تک اجــرا در تالار انتظامی خانه 

هنرمندان ایران داشته باشد.
حســن معجونی که خود نگارش این متن را 
بر عهده داشــت، همان زمان درباره دلایل 
منتفی شــدن اجرای این نمایش به ایســنا 
گفته بــود: »روز چهارم مردادماه شــورای 
نظارت و ارزشیابی متن ما را رد کرد و حتی 

اصلاحیه هم نداد. به گفته رییس شورا، سه 
نفر از بازخوانان این شورا متن ما را خواندند 
و هر ســه آن را رد کردنــد و معتقد بودند، 

چنین متنی را نمی توان اجرا کرد.«
معجونی با بیــان اینکه این مونولوگ درباره 
فوتبال و مهاجرت است، اظهار کرد: »موضوع 
ایــن مونولــوگ چیزی نبود کــه قابل اجرا 
نباشد، بلکه درباره اتفاق های فوتبال بود که 
همه درباره آن صحبت می کنند؛ اما نمی دانم 

چرا متن را رد کردند.«
نکته قابل تامل اینکه پس از رد شدن متن، 
فرصتی به گروه اجرایی داده نشد تا کارشان 
را تمریــن کنند و شــورای نظــارت بعد از 
بازبینی، درباره اجرای آن تصمیم گیری کند 
و این نمایش در کشوی نویسنده باقی ماند.

چرا »کاسیاس فردوسی پور« اجرا نشد؟

طی ســال های اخیر ســینمای انیمیشــن در کشور ما 
رشد چشــمگیری داشته و کم کم شاهد هستیم که آثار 
انیمیشــن به جمع آثار پرفروش سال سینمای ایران راه 
پیدا کرده و به حوزه ای مورد اعتماد برای سرمایه گذاری 

تبدیل شده است.
رشــد کمی و کیفی سینمای انیمیشــن می تواند اتفاق 
مهمی در کشور ما باشد اما باید پیش از هر چیز عوامل 
رشد این گونه سینمایی در ایران را کشف و تقویت کرد. 
ایلنا در گفتگــو با بابک نکویی )انیماتور و کارگردان( به 
عوامل رشد سینمای انیمیشــن در ایران طی سال های 
گذشــته پرداخته که در ادامه مشــروح ایــن گفتگو را 

می خوانید:
در ماه هــای اخیر نــام دو انیمیشــن در بین پر 
فروش ترین آثار سینمای ایران به چشم می خورد 
که این اتفاق نشان از رشد سینمای انیمیشن در 
جلب نظر مخاطبــان دارد. عوامل این موفقیت را 

چه می دانید؟
اگر انیمیشــن را کنار بگذاریم به طور کل فیلم کودک 
در صورتی که کیفیت لازم را داشته باشد،  در همه جای 
دنیا اثری پر مخاطب اســت. یکی از دلایل استقبال بالا 
از آثار کودک این اســت که ایــن فیلم ها خانوادگی در 
سینما دیده می شــوند و معمولاً  کودکان پس از دیدن 
یک اثر جالب توجه اصرار دارند که فیلم را دوباره یا چند 
باره ببینند و این باعث می شــود که مخاطبانی اضافه به 

سینما بیایند.
اگر تا امروز این اتفاق رخ نمی داد یکی از دلایلش کیفیت 
پایین این آثار اســت و دلیل دیگــرش به ضعیف بودن 
سیســتم پخش برمی گردد که تبلیغات و اکران مناسبی 
شاهد نبودیم و همین بارها باعث می شد که فیلم ها دیده 

نشوند.
اما در این بین انیمیشــن یک قــدم از فیلم های کودک 
و نوجوان جلوتر اســت چرا که کاملًا تخیلی اســت و به 
همین دلیــل برای کودکان جذاب تر از ســینمای رئال 
است. دو فیلم انیمیشــنی که این روزها اکران شده هم 
تبلیغات مناســبی دارند و هم کیفیت مطلوبی دارند که 
می توانند نظر مخاطب خود را جلب کنند. البته همچنان 
آثار ما با آثــار کمپانی های بزرگ دنیا مثل پیکســار و 
دیزنی قابل قیاس نیســتند ولی قطعاً در سال های اخیر 

پیشرفت چشمگیری در این حوزه رقم خورده است.

آیا می توان انتظار داشــت که به زودی انیمیشن 
ایران بتواند هم سطح آثار برتر جهان باشد؟

آثار انیمیشــن در کمپانی های بزرگی چون پیکســار و 
دیزنی در ساز و کار متفاوتی ساخته می شوند و تبلیغات 
گســترده ای برای آن ها وجود دارد که منجر به موفقیت 
این آثار، درآمد بیشــتر و در نتیجه ســاخت فیلم های 
پرهزینه می شــود. در پروژه ای کــه ۲۶۰ میلیون دلار 
هزینه تولید آن است و ۱.۵ تا ۴ میلیارد دلار فروش دارد 
قطعاً قدرت بیشــتری وجود دارد و مــا اصلًا نمی توانیم 
تصــور کنیم که فاصله ســینمای انیمیشــن ما با آن ها 
اندک اســت و با این خیال خودمان را با آن ها مقایســه 
کنیم. بهترین کار این است که امروز خودمان را با دیروز 
خودمان مقایســه کنیم و ببینیم که چقدر توانسته ایم 

پیشرفت کنیم.
آیا می توان موفقیت انیمیشن های ایرانی را حاصل 

پیشرفت تکنولوژی در ایران دانست؟
سال هاســت که هنرمندان و تکنسین های فنی و هنری 
ایرانی در حوزه انیمیشــن فعالیــت می کنند. این افراد 
عمدتاً در بســتر خصوصی کار می کنند به این معنا که 
خودشــان برای آموزش، تولید و پخش آثارشان هزینه 
می کنند و شــدیداً به این کار علاقه دارند. همین مسئله 
باعث می شــود که طبیعتاً کیفیت آثار افزایش پیدا کند 
و این نوید را می دهم که سال های آینده انیمیشن ایران 

پیشرفت های چشمگیرتری هم خواهد داشت.
مــن در جریان برخی تولیدات هســتم و می دانم که در 
ســال های آینده با انیمیشن هایی روبرو خواهید شد که 
کیفیتشان به مراتب بیشتر از آثار امروزی است اما از آنجا 
که تولید انیمیشــن به کندی صورت می گیرد و ساخت 
هر اثر سه یا چهار سال طول می کشد ما پیشرفت امروز 
سینمای انیمیشن در کشورمان را چهار سال بعد متوجه 
می شــویم،  همانطور که انیمیشــن های تازه اکران شده 

تولیدشان سه یا چهار سال پیش آغاز شده است.
سرعت پایین تولید اثر انیمیشن هم تنها مربوط به کشور 
ما نیســت، در واقع این ویژگی تولید انیمیشن است که 
هر فریــم باید خلق شــود و طبیعتاً چنین پروســه ای 

طولانی می شود.
در این ســال ها نهادهای مختلفــی برای تولید 
انیمیشن فعال تر از همیشه هستند. مرکز گسترش 
سینمای مستند، تجربی و انیمیشن و حوزه هنری 

بیش از دیگر نهادها در این حوزه فعال هســتند. 
حمایــت این ارگان ها را در رشــد و پیشــرفت 

انیمیشن ایران چطور ارزیابی می کنید؟
هر دو نهاد مرکز گســترش و حوزه هنری سال هاســت 
که در این حوزه فعال هســتند ولی مرگز گســترش به 
تازگی عنوانش را اصلاح کرده و انیمیشن را به آن اضافه 
کرده است یا حوزه هنری هم همیشه انیمیشن در سبد 
تولیداتش بوده و »شکرســتان« را در مشارکت با شبکه 

دو می توان یک نمونه از آن ها دانست.
انیمیشــن محصولــی پرهزینــه و زمانبر اســت، یک 
تهیه کننــده خصوصی باید هزینه بالایــی صرف تولید 
کنــد و مدتی طولانی ســرمایه اش را متوقــف کند. ما 
تهیه کننده هــای خصوصــی چندانی نداریــم و اگر هم 
هستند سعی دارند منابع مالی خود را از نهادهای دولتی 
و حاکمیتی فراهم کند. ســود انیمیشن هنوز اثبات شده 
نیســت و از آنجا که هزینه تولید بالا و زمان آن طولانی 
است کمتر کسی حاضر به ســرمایه گذاری می شود؛ به 
همیــن دلیل تنها نهادهای دولتی کــه بودجه دارند به 
ایــن حوزه ورود می کنند و یکــی از حوزه های فرهنگی 
که تأکید زیادی بــر حمایت از آن صورت گرفته همین 

سینمای انیمیشن است.
این اتفاق می تواند مثبت باشد اما پاشنه آشیل آن در این 
اســت که وقتی جریان های دولتی به چنین حوزه هایی 
ورود می کننــد در مســائل بی ربط که مســتقیماً روی 
کیفیت و محتوای اثر تأثیرگذار اســت دخالت می کند و 

همواره تأثیر مخربی دارد.
از نظر مــن به همین دلیل جریان هــای دولتی باید به 
جای این دخالت ها، در فراهم کردن زیرســاخت ها اقدام 
کننــد. در واقع وجــود حمایت های دولتی لازم اســت 
اما این حمایت ها نباید منجر به دخالت هایی شــود که 
آســیب زننده باشــد. نمونه ای از این دخالت آسیب زا را 
می توان در صداوســیما مشــاهده کرد که در سال های 
اخیر ناخواسته باعث افت کیفیت سینمای انیمیشن در 

ایران شده است.
دخالت های صداوسیما چگونه منجر به افت کیفیت 

انیمیشن در ایران شده است؟
وقتی بودجه ای برای تولید انیمیشن تعیین شده و شما 
با آن بودجه ســعی دارید حجم بیشتری از آثار را تولید 
کنید طبیعتاً باید کیفیت را فدای کمیت کنید و سرعت 

کار را هم بالا ببرید. 
از طرفی تهیه کننده فقط از ســفارش کار سود می برد و 
کیفیت و میزان فروش در میزان سود دهی نقشی ندارد. 
بنابراین هر چقدر آثار ارزانتر، ســریعتر و بیشتری تولید 
شود سود و درآمد بیشتری برای تولیدکنندگان به دست 
می آید و وقتی اثری با سرعت و ارزان تولید شود طبیعتاً 

کیفیت مطلوبی نخواهد داشت.
آیا نهادهای دیگر که در تولید آثار انیمیشن نقش 
دارند، علاوه بر محتوا در مسائل دیگر نیز دخالت 

دارند؟
بله، ورود به محتوا فقط بخشــی از دخالت هاست. وقتی 
نهادهای حامی بــرای پروژه ها ناظــر تعیین می کنند، 
این افراد خارج از پروژه هســتند اما در مسائل مختلف 
اظهارنظــر و دخالــت دارنــد. البته بایــد بگویم که در 
ســال های اخیر این دخالت ها کمتر شده و اعتماد کمی 

بیشتر شده است.
ســینمای انیمیشــن بی حاشــیه و نجیــب اســت و 
تولیدکنندگان می دانند که برای چه قشری از جامعه اثر 
تولید می کنند و به همین دلیل فکر می کنم در سال های 
اخیر مســئولان این موضوع را درک کرده و به انیمیشن 

اعتماد کرده اند.
شاید در بحث تکنیک نتوانیم با کمپانی های مهم 
رقابــت کنیم اما چــرا در فیلمنامه هم همچنان 
نمی توانیم در حد و اندازه آثار مطرح جهان باشیم؟
ضعف ما در فیلمنامه از کم دانشی ما می آید. من هم در 
حوزه انیمیشــن فعالیت می کنم و این انتقاد را به خودم 

هم وارد می دانم.
ما هنوز در این زمینه ضعیف هستیم، باید بیشتر تجربه 
کنیم و دانش بیشتری برای خلق محتوا کسب کنیم. ما 
منابع بی نظیر و درخشــانی داریم که متأسفانه تا امروز 

نتوانسته ایم از آنها استفاده درستی داشته باشیم.
مــا خیلی تکنیــک زده و درگیر تصویــر و رنگ و لعاب 

هستیم و کمتر به قصه توجه می کنیم.

یک انیماتور مطرح کرد

صداوسیما ناخواسته به انیمیشن لطمه زد


